

## **Facts collected by the Ombudsman's Office about the kidnapping of Vagif Khachatryan by Azerbaijan**

On July 29, at about 9:30, accompanied by the ICRC, by prior agreement with the Azerbaijani side, the convoy transporting patients from Artsakh to Armenia reached the illegal Azerbaijani "checkpoint" located near the Hakari Bridge.

During the passport check, Vagif Khachatryan, a resident of the Patara community of the Republic of Artsakh, born in 1955, gave his passport to the representatives of the Azerbaijani border service, who then did not return his passport. When asked by Vagif Khachatryan's daughter and the ICRC representative why they did not return the passport, the Azerbaijanis replied that they would return it in 5 minutes.

At that time, Vagif Khachatryan was escorted to a medical office located at the illegal Azerbaijani "checkpoint", where he was asked health-related questions, as well as about the reasons for his transfer to Armenia.

Then Vagif Khachatryan was informed that he had to proceed to one of the rooms located near the "checkpoint" for 15 minutes to answer a few questions. Vagif's daughter and the ICRC representative insisted that they could ask their questions directly at the checkpoint and that there was no need to move to another place. After that, the Azerbaijanis threatened to do it with the use of force. At the same time, according to the testimonies, a lot of Azerbaijani servicemen armed with machine guns were gathered at the checkpoint.

Vagif Khachatryan and the ICRC representative of the Stepanakert Office (a foreign national) were put into a Niva car, which headed to the lower part of the Hakari bridge. Approximately 10 minutes later, the ICRC representative returned to the checkpoint in a Chevrolet car, while Vagif Khachatryan was taken away in an unknown direction. According to the testimony, the ICRC representative was pushed out of the car by the Azerbaijanis.

All these actions took place in the presence of Vagif Khachatryan's daughter, who tried to do everything possible to prevent the kidnapping of her father, but she was threatened with the use of force.

68-year-old Vagif Khachatryan suffered from a cardiovascular disease and was being transferred to the Nork Marash Medical Center in Yerevan for surgery.

Before transferring patients to medical institutions of the Republic of Armenia, the ICRC receives the consent of all parties, including the Azerbaijani side. Therefore, after the agreement is reached, the ICRC is responsible for the safe transportation of these persons.

The criminal case initiated by the Prosecutor General's Office of Azerbaijan against Vagif Khachatryan and his so-called "arrest" within its framework is a false and far-fetched pretext for his abduction. According to the information received and the research conducted by the Office of the Human Rights Defender of the Republic of Armenia, it was confirmed that there is no data on Vagif Khachatryan in any international intelligence system.

Consequently, Vagif Khachatryan is a person under international humanitarian protection, for the protection of whose rights the Ombudsman of Artsakh demands the following:

A public statement made by the ICRC, making a legal assessment of this Azerbaijani crime, taking all actions arising from the ICRC's mandate to return Vagif Khachatryan to Artsakh, to ensure the protection of the rights of Vagif Khachatryan before his return, to exclude torture and inhumane treatment towards him.

To present to international organisations and governments of individual states the facts about the kidnapping of a citizen of the Republic of Artsakh by Azerbaijan and crimes systematically carried out against the people of Artsakh, pursuing the undeniable goal of ethnic cleansing and genocide, in order to ensure the necessary international pressure on Azerbaijan.

International organisations should take as a basis the alarm voiced by the ICRC and a number of international human rights organisations about Azerbaijan's large-scale violations of the rights of the people of Artsakh, apply coercive and punitive measures against Azerbaijan to make it fulfil its international obligations.

The Lachin corridor, which also includes the Hakari Bridge, according to the Trilateral Statement of 2020, is under the control of Russian peacekeeping forces. The kidnapping of Vagif Khachatryan took place a few meters from the stronghold of the Russian peacekeeping contingent located at the Hakari Bridge, which did nothing to prevent the abduction. Taking into account the fact that the Lachin corridor is considered a territory under the control of Russian peacekeepers, and the Russian Federation is the guarantor of the implementation of the provisions of the Trilateral Statement, the Russian Federation should take all actions to return Vagif Khachatryan to Artsakh and restore full control over the Lachin corridor, preventing the recurrence of cases of abduction of Artsakh citizens by Azerbaijan.

#### **Факты, собранные Аппаратом Омбудсмeна, о похищении Вагифа Хачатряна Азербайджаном**

29 июля, около 9:30, в сопровождении Международного комитета Красного Креста (МККК), по предварительной договорённости с азербайджанской стороной, колонна, перевозившая пациентов из Арцаха в Армению, доехала до незаконного азербайджанского «контрольно-пропускного пункта (КПП)», расположенного недалеко от моста Хакари.

Во время паспортного контроля житель общины Патара Республики Арцах Вагиф Хачатрян, 1955 года рождения, передал свой паспорт представителям пограничной службы Азербайджана, которые затем не вернули ему паспорт. На вопрос дочери Вагифа Хачатряна и представителя МККК, почему они не вернули паспорт, азербайджанцы ответили, что вернут его через 5 минут.

В это время Вагифа Хачатряна сопроводили в медицинский кабинет, расположенный на незаконном азербайджанском «КПП», где ему задали вопросы, связанные со здоровьем, а также о причинах его перевозки в Армению.

Затем Вагифу Хачатряну сообщили, что он должен пройти на 15 минут в одну из комнат, расположенных рядом с «КПП», чтобы ответить на несколько вопросов. Дочь Вагифа и представитель МККК настаивали на том, что они могут задать свои вопросы непосредственно на «КПП» и что нет необходимости уходить в другое место. После этого азербайджанцы пригрозили сделать это с применением силы. В то же время, согласно свидетельствам, на «КПП» собралось много азербайджанских военнослужащих, вооружённых автоматами.

Вагифа Хачатряна и представителя Степанакертского офиса МККК (иностранного гражданина) посадили в автомобиль марки «Нива», который направился к нижней части моста Хакари. Примерно через 10 минут представитель МККК вернулся на «КПП» на автомобиле марки «Шевроле», а Вагифа Хачатряна увезли в неизвестном

направлении. Согласно показаниям, представитель МККК был вытолкнут азербайджанцами из машины.

Все эти действия происходили в присутствии дочери Вагифа Хачатряна, которая пыталась сделать все возможное, чтобы предотвратить похищение своего отца, но ей угрожали применением силы.

68-летний Вагиф Хачатрян страдает сердечно-сосудистым заболеванием, и его перевозили в ереванский медицинский центр «Норк Мараш» для операции.

Прежде чем перевести пациентов в медицинские учреждения Республики Армения, МККК получает согласие всех сторон, включая азербайджанскую сторону. Таким образом, после достижения соглашения МККК несёт ответственность за безопасную транспортировку этих лиц.

Уголовное дело, возбуждённое Генеральной прокуратурой Азербайджана против Вагифа Хачатряна, и его так называемый «арест» в рамках этого дела являются ложным и вымышленным предлогом для его похищения. Согласно полученной информации и проверке, проведённой Офисом Защитника прав человека Республики Армения, было подтверждено, что данных о Вагифе Хачатряне нет ни в одной международной уголовной системе.

Следовательно, Вагиф Хачатрян является лицом, находящимся под международной гуманитарной защитой, для защиты прав которого Омбудсмен Арцаха требует следующее:

Публичное заявление от МККК, дающее правовую оценку этому азербайджанскому преступлению, с просьбой предпринять все действия по возвращению Вагифа Хачатряна в Арцах, вытекающие из мандата МККК, обеспечить защиту прав Вагифа Хачатряна до его возвращения, исключить пытки и бесчеловечное обращение с ним.

Представить международным организациям и правительствам отдельных государств факты о похищении Азербайджаном гражданина Республики Арцах и преступлениях, систематически совершаемых против народа Арцаха, преследующих неоспоримую цель этнической чистки и геноцида, с целью обеспечения необходимого международного давления на Азербайджан.

Международные организации должны взять за основу предостережение, озвученное МККК и рядом международных правозащитных организаций по поводу масштабных нарушений прав народа Арцаха со стороны Азербайджана, применить принудительные и карательные меры, чтобы заставить Азербайджан выполнять свои международные обязательства.

Лачинский коридор, который также включает в себя мост Хакари, согласно Трёхстороннему заявлению от 2020 года, находится под контролем российских миротворческих сил. Похищение Вагифа Хачатряна произошло в нескольких метрах от опорного пункта российского миротворческого контингента, расположенного на мосту Хакари, которое не предприняло шагов для предотвращения его похищения.

Принимая во внимание тот факт, что Лачинский коридор считается территорией, находящейся под контролем российских миротворцев, а Российская Федерация является гарантом выполнения положений Трёхстороннего заявления, Российская Федерация должна предпринять все действия для возвращения Вагифа Хачатряна в Арцах и восстановления полного контроля над Лачинским коридором, в целях предотвращения повторения случаев похищения граждан Арцаха со стороны Азербайджана.